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KLAN GUCCI DRÁŽDÍ
DĚDICE SLAVNÉ ZNAČKY
TVŮRCI NOVÉHO FILMU S LADY GAGAMOŽNÁ SKONČÍ U SOUDU STRANA 6

Svátek slaví: Blanka

Život zasvětil obraně lidských práv. Ve věku 80 let zemřel Petr Uhl
Patřil mezi spoluzakladatele Charty 77 a Výboru na obranu nespravedlivě stíhaných (VONS), který za normalizace podporoval politické vězně a jejich
rodiny. Za tyto aktivity byl v roce 1977 propuštěn z práce a o dva roky později znovu odsouzen k pětiletému vězení. Tam se potkal mimo jiné s Václa-
vem Havlem, Jiřím Dienstbierem nebo Václavem Bendou. Novinář a publicista, disident a politický vězeň po sametové revoluci pracoval pro Koordinač-
ní centrum Občanského fóra, po volbách v červnu 1990 zasedl ve Sněmovně národů Federálního shromáždění. MAFRA

Pojistit se lze i proti
vyhoření nebo depresi
Novinka. Pojišťovny reagují na aktuální situaci, kdy stále více lidí trápí duševní poruchy. Alkohol. Pokud
si ale člověk přivodí problémy kvůli pití nebo drogám, má smůlu. Každý pátý. Statistiky jsou neúprosné STRANA 3

PETR UHL
1941 – 2021
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Velké plány. Slavný dům bude zachráněn
Kdysi známý módní dům Ostravica-Textilia v centru Ostravy by se po letech chátrání měl
dočkat rekonstrukce. Opravy by mohly začít na počátku příštího roku. Projekt přestavby
získal stavební povolení a v těchto dnech začalo výběrové řízení na dodavatele stavebních
a rekonstrukčních prací. Novinářům to včera sdělil Jindřich Vaněk, který zastupuje vlastní-
ky objektu. V místě má vzniknout centrum kreativního průmyslu doplněné o gastronomic-
ké zázemí, hudební klub nebo divadelní a konferenční sál. S otevřením se počítá v polovi-
ně roku 2023. MD MASTER DESIGN a 2x MAFRA

Pesimistická předpověď
podle Suchana nicméně
zatím není jistá a až další
pozorování potvrdí, co se
přesně děje.

● „Společnost pro meziplane-
tární hmotu při České
astronomické společnosti
analyzovala astrometrická
data a kometa se zatím
nijak nevychyluje ve své
dráze, což rozpad jádra
komety nepotvrzuje. Co
kometa dál chystá, nelze
odhadnout,“ dodal Pavel Su-

chan z České astronomické
společnosti.

● Kometa podle jeho slov
může velmi rychle
zeslábnout či po rozpadu
téměř zmizet z oblohy
a zůstat viditelná pouze
pro velké dalekohledy
ve hvězdárnách.

● „Nebo může dojít k nečekané-
mu výraznému zjasnění. Jestli
ale její jasnost překročí hranici
k pozorování okem, je nyní
velká otázka,“ uzavřel Suchan.

● Kometu C/2021 A1 (Leonard)
objevil Gregory Leonard letos
3. ledna na observatoři
Mount Lemmon v Arizoně.
Zatímco v době objevu se
nacházela 737,5 milionu
kilometrů od Země,
12. prosince se přiblíží
na 34,9 milionu kilometrů.

● Podle amerických astronomů
tato kometa v dávné minulosti
pravděpodobně absolvovala
již jeden oblet kolem
Slunce.

Měla to být nejjas-
nější kometa
letošního roku.
Bohužel její jasnost
neroste.

Kometu Leonard asi nebude
možné spatřit pouhým
okem. „Její jasnost neroste,“
řekl Pavel Suchan,místopřed-
seda České astronomické spo-
lečnosti.

První objevená kometa
roku 2021měla být podle ast-
ronomů nejjasnější kometou
letošního roku. K Zemi se nej-
více přiblíží 12. prosince
a nejlepší podmínky pro po-
zorování se očekávaly mezi
3. až 10. prosincem.
„S kometami je to jako se

závodními koňmi, říká se.
Protože sázky na ně jsou čas-
to velmi nejisté. Jasnost ko-
mety se často nechová podle
předpovědi, kdy by se měla
kometa s přiblíženímke Slun-
ci spořádaně stále zjasňovat,“

uvedl Suchan. „A to se děje
právě nyní s kometou Leo-
nard, která dávala naději na
prosincovou podívanou pros-
tým okem, bez dalekohledu.
Pozorování z posledních dní
ale ukazují na pozvolné zasta-
vení růstu její jasnosti. A pro-
tože jasnost komety velmi zá-
leží na aktivitě jejího jádra,
tedy kolik především prachu
se z jádra komety uvolňuje,
může tato skutečnost napří-
klad znamenat možný začá-
tek rozpadu komety,“ vysvět-
lil místopředseda. ČTK

Ježíškova pošta
zase funguje
V krušnohorském Božím
Daru se opět po roce rozje-
la akce Ježíškova pošta.
Ta zaznamenává celosvě-
tový úspěch. Jak dostat od
Ježíška razítko? Stačí na
ofrankovanou zásilku ur-
čenou k orazítkování na-
psat cílovou adresu. Tu
lze odevzdat buď do Je-
žíškovy schránky na Bo-
žím Daru, nebo ji zaslat
na adresu Vánoční pošta,
Boží Dar 1, 362 62 Boží
Dar. Zásilku orazítkují
pracovníci Infocentra
a Pošty Partner od 1. do
23. prosince příležitost-
ným vánočním poštov-
ním razítkem a odešlou
zpět na uvedenou adresu.

Žďárské vrchy
plné pestrých luk
Luk, které jsou typické
pro Žďárské vrchy, by
mělo v krajině postupně
přibývat. Pestré porosty
se zvonky, chrpami, jete-
lem, kopretinami, hvozdí-
ky nebo různými druhy
trav, jež byly dříve v příro-
dě běžné, budou totiž
moci zemědělci, samo-
správy nebo například
spolky a organizace cíleně
vysazovat.

Chybí řidiči MHD
V listopadu si Dopravní
podnik Ostrava (DPO) na-
jal za nemocné řidiče tro-
lejbusů od jiného doprav-
ce šoféry i s autobusy,
v prosinci tyto služby vy-
užívat nebude a omezí
provoz. Nyní chybí téměř
pětina řidičů. „Prosíme
cestující o pochopení.
Jakmile se řidiči do práce
zase vrátí, i my se vrátíme
ke standardním jízdním
řádům,“ uvedl šéf předsta-
venstva a generální ředi-
tel DPO Daniel Morys.

Život v Praze se
dál prodražuje
Nejdražším městem
na světě je izraelská met-
ropole Tel Aviv. Vystřídala
Paříž, Hongkong a Cu-
rych, které se o první příč-
ku dělily loni. Francouz-
ské hlavní město je nově
druhé, a to společně se
Singapurem. Praha postou-
pila o osm příček nahoru,
na 79. místo, a zařadila se
mezi města, v nichž mezi-
ročně život nejvíc podra-
žil. Vyplývá to z průzku-
mu britské analytické spo-
lečnosti Economist Intelli-
gence Unit, který srovná-
vá ceny 200 výrobků a slu-
žeb ve 173 městech po ce-
lém světě. iDNES.cz

Od Země bude 35 milionů kilometrů

Kometu uvidíte
jen dalekohledem

Krátce
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Kolik je dooprav-
dy lidí, kteří změní
profesi kvůli vyho-
ření? Psychickou
únavu přizná jen
zlomek z nich.

Obrázek dokonaléhomanaže-
ra připraveného zvládnout
krizovou i nekrizovou situa-
ci. Vést lidi k výkonům. Jenže
i usměvavý a na první pohled
optimistický člověk může žít
v hlubokých depresích.

Invalidita „na hlavu“ si
drží stříbrnou příčku
Není tajemstvím, že vyho-

řením či ještě složitějšími psy-
chickými problémy trpí často
právě ti, u nichž ostatní před-
pokládají pohodu. Třeba jen
proto, že je netrápí finanční
problémy. „Pojišťování dušev-
ních nemocí už není tabu,“

říká Petr Němeček, ředitel ex-
terní distribuce pojišťovny
NN. Dostatečné finanční zajiš-
tění, vysoký plat, to nemá
na únavu duše vliv. „Děje se
to, přestože jsme jako celá
společnost, celá země, finanč-
ně bohatí,“ upozorňuje Ně-
meček.
I to je důvod, proč v nejrůz-

nějších typech zajištění zahr-
nují pojišťovny stále častěji
i kompenzaci za duševní ne-
moc. V posledních letech se
seznam psychických nesná-
zí, které lze pojistně krýt, po-
stupně rozšiřuje. „Škálu dia-
gnóz, na které se vztahuje po-
jistná ochrana, jsme význam-
ně rozšířili. Reagovali jsme
tak na aktuální situaci, kdy
druhou nejčastější příčinou
přiznání invalidního důcho-
du jsou u nás duševní choro-
by nebo porucha chování,“
potvrzuje trendy Eva Trajbol-
dová, manažerka produktů
pojištění osob pojišťovny
Uniqa. Nemusí se ale pokaž-

dé jednat hned o přiznání in-
validity.
Do toho spadá například

i krytí plateb u psychologa
nebo psychiatra, pokud do-
tyčný využívá soukromou po-
radnu. „Bezplatná pomoc
a psychologické poradenství
jsou součástí životního pojiš-
tění,“ potvrzuje skutečnost
Eva Svobodová, mluvčí pojiš-
ťovny Uniqa. Pojištění může
zahrnovat například i psy-
chickounepohodu kvůli dlou-
hodobé pandemii, případně
psychická trápení po živel-
ních pohromách nebo
po ztrátě nejbližších osob.

Drogy a alkohol jsou
problém. Za ně se neplatí
Ale i v případě pojistek, kte-

ré zahrnují velice širokou šká-
lu psychických potíží, si pojiš-
ťovny pozorně hlídají, co je
způsobilo. „Nejsme schopni
přesně vypočítat, zda je extra
zájem o pojistku za psychic-
ké nemoci, protože je to

u nás standardní součástí ži-
votního pojištění,“ říká Mi-
lan Kaňa, mluvčí pojišťovny
Kooperativa. Peníze vyplácejí
například za hospitalizaci,
pracovní neschopnost. „S vý-
jimkou případů, které vznik-
ly užíváním alkoholu nebo

omamných látek,“ upozorňu-
je mluvčí Kooperativy. Stejné
je to u těch psychických po-
ruch, které nezpůsobí změny
namozku, kam lze zařadit na-
příklad schizofrenii. Ale na-
příklad smrt, kdy byla příči-
nou konzumace alkoholu
nebo drog, obecně pojišťov-
nám ve vyplacení pojistného
krytí nebrání.
Obdobně k tomu přistupu-

jí i v pojišťovně Uniqa. Klient
dostane vyplacené peníze, po-
kud ho postihne schizofre-
nie, bludy, afektivní poru-
cha, neurotické nebo streso-
vé poruchy či jiné neurčené
duševní poruchy. „Patří sem
také další organické duševní
poruchy, kam se řadí Alzhei-
merova choroba, halucinóza
nebo porucha poznání,“ při-
pomíná některé další potíže
kryté pojistkami. Výjimka sa-
mozřejmě platí pro duševní
stavy, které si plátce pojistky
způsobí alkoholem nebo dro-
gami. PAVEL HRABICA

Jerusalem

Již 30 let jsme Vaším partnerem
při cestách z Prahy do Izraele

Podmínky vstupu do Izraele | rezervace letenky |
informace o servisu na palubě viz

www.elal.com

EL AL Israel Airlines

Psycho v Česku

5.
Nějakým problémem a nemo-
cí psychiky trpí v Česku každý
pátý člověk. Některé studie
hovoří dokonce o třetině
populace.

20
V České republice je dvacet
psychiatrických léčeben.
Nejstarší z nich je léčebna
v Brně-Černovicích.

inzerce

Pojistěte si duši. Pokud ale
chcete peníze, pozor na drogy
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Máte call centrum spojené
primárně s nevyžádanými ho-
vory za účelem prodeje čeho-
koli? Jak to vnímá jeden z po-
skytovatelů těchto služeb,
jsme se zeptali zakladatele
společnosti Moje sluchátko,
Martina Stanického, který
své call centrum provozuje
přes tři roky.

Nejprve prosím zkuste
představit v několika vě-
táchMoje sluchátko. Čím
se zabývá? Co nabízí?
Společnost Moje sluchátko

byla založena v dubnu roku
2018 s cílem nabídnout indi-
viduální služby menším spo-
lečnostem, které si nemohou
dovolit nebo nevěří velkým
call centrům. Disponujeme
vlastním moderním záze-
mím a týmem, jenž si skvěle
rozumí s technologiemi
a platformami, které ještě
pár let nazpět neexistovaly.
Od počátku jsme se zaměřo-
vali na projekty zákaznické
péče a administrativy. Posky-
tujeme i aktivní telemarke-
ting, ale ten byl, je a bude jen
okrajovou záležitostí. Klient
nemusí nic budovat, my mu
to zajistíme od A do Z.

Kdo jsou vaši klienti? Exis-
tují například nějaké za-
kázky, které nepřijímáte?
Primárně cílíme na firmy,

kterým zajišťujeme zákaznic-
ký servis pro jejich klienty.
Pečujeme například o společ-
nosti poskytující internetové
služby nebo zajišťujeme ser-
vis zákazníkům e-shopů ane-
bo objednáváme pacienty
k jejich lékařům… je toho
více. A k druhé části otázky,
ano, jsou zakázky, které
s díky odmítáme. Když jsem
firmu budoval, zařekl jsem
se, že projekty typu prodej
spodního prádla nebo žiletek
po telefonu opravdu dělat ne-
budeme. Nic proti těm, co
toto provozují, ale my vlast-
ně aktivní prodej jako takový
neděláme, protože to neumí-
me, ale umíme se k tomu při-
znat. Aktivní projektymáme,
ale jde především například
o uvítací hovory pro naše
klienty nebo pak o B2B seg-
ment a projekty pro persona-
listy či plnění diářů obchodní-
kům, ale to tvoří jen zlomek
naší práce.

Už jsme se toho dotkli
v úvodu. Jsou lidé, kteří
call centra a vše kolem
nich nemají rádi a hned
na operátora slovně útočí.
Co je s touto prací
spojeno?

Práce operátora není snad-
ná a není pro každého. Je pro
komunikativní jedince, kteří
to mají v krvi a dokážou ne-
příjemné hovory nejen rych-
le vstřebat, ale i jim předejít.
Já se snažím, aby operátoři
Sluchátka nemuseli těmto ne-
příjemnostem čelit vůbec,
a to vhodným výběrem klien-
tů. Občas to nevyjde, ale v na-
šem případě se skutečně jed-
ná o zanedbatelné počty. Je
potřeba si uvědomit, že ope-
rátor není jen ten, co prodává
něco po telefonu. Operátory
najdemenapříklad u záchran-
ky, policie, hasičů, na lince
důvěry a jinde, kde pomáhají
zachraňovat životy.

Poskytujete služby jen
externím klientům, nebo
máte i nějaký vlastní
projekt?
Deset měsíců v roce dělá-

me čistě pro naše klienty
a dva měsíce věnujeme i své-
mu projektu, který letos
vstoupil do třetího ročníku.
Jedná se o unikátní projekt Je-
žíšek na sluchátku, se kte-
rým děláme před Vánoci ra-
dost dětem a jejich rodičům.
Prostě si povídáme s dětmi
a zjišťujeme, jaké dárky by si
přály najít pod vánočním
stromkem. Rodiče pak dostá-
vají audiozáznam celého roz-
hovoru jako památku. Loni
jsme takto zapsali přání více
než 200 dětí a trhli rekord dél-
ky hovoru, kdy si s námi jed-
na holčička povídala téměř
30 minut. Máme na projekt
skvělou odezvu od dětí i je-

jich rodičů, a to je ta největší
odměna. Projektem navíc
podporujeme dobrou věc,
a to dětské domovy pod patro-
nátem Nadačního fondu Ve-
roniky Kašákové, kterému po-
síláme část peněz z každé ob-
jednávky. Projekt je takové
moje dítě, které jsem před
lety vymyslel, vdechl mu ži-
vot a jsem na to pyšný.

Jaká je tedy hlavní myšlen-
ka Ježíška na sluchátku?
Ať už s dětmi slavíte Váno-

ce jakkoli, jedno mají tyto
svátky společné. Dětské oči,
které se rozzáří při pohledu
na vánoční stromek oblože-
ný dárky, které jim přinesl Je-
žíšek za to, jak vzorně se děti
po celý rok chovaly. Jenže jak
se Ježíšek dozví, co by si děti
přály? Tradičním způsobem

je psaní dopisu, který děti ne-
chají přes noc za oknem a Je-
žíšek si jej vyzvedne. Co kdy-
by ale existoval způsob, jak
tento zážitek udělat opravdu
jedinečný? Co kdyby dětem
Ježíšek, skrze své pomocní-
ky, zavolal a zeptal se jich, co
by si přály? To je hlavní myš-
lenka projektu.

Jak to celé funguje?
Je to snadné. Navštívíte web

www.jeziseknasluchatku.cz,
zvolíte balíček „Ježíšek na slu-
chátku“, vyplníte základní
údaje o svém dítěti, zvolíte
termín a čas, kdy má Ježíško-
va kancelář zavolat, a zadáte
telefonní číslo, na které bude-
me volat. Ježíšek na sluchát-
ku ovšem není jen jedineč-
ným zážitkem pro děti netr-
pělivě očekávající 24. prosi-
nec, ale i nápaditým dárkem
pro další členy rodiny či vaše
přátele. Kouzlo Vánoc se ne-
ptá na věk a Ježíšek rád vy-
slechne přání všech, kteří ho
o to požádají. V loňském roce
bylo věkové rozpětí dva roky
až 70 let, to je slušné, nemys-
líte?

Jak dlouho takový hovor
s kanceláří Ježíška trvá?
A chtějí si děti vždy
povídat?
Je to dost individuální, ale

v průměru se pohybujeme ko-
lem 15minut. Dítě nezastavu-
jeme a bavíme se s ním, do-
kud se chce bavit s námi a do-
kud nevyčerpá svou fantazii.
Všichni operátoři prošli spe-
ciálním školením na komuni-
kaci s dětmi a máme téměř
stoprocentní úspěšnost ko-
munikace, tedy téměř vždy
se námpodaří dítě rozmluvit.
Hodně námpomáhají poskyt-
nuté informace od rodičů,
které při objednávce prosíme
o vyplnění například oblíbe-

né hračky nebo činnosti.
Tyto informace používáme
tak, aby v nás dítě mělo důvě-
ru. Některé děti jsou pak k ne-
zastavení, ale o tom to je. Pro
naše operátory je to náročný
a zodpovědný úkol, ale užíva-
jí si každý hovor.

Když jste si to vymyslel,
chodíte taky pomáhat
Ježíškovi do kanceláře?
Od začátku projektu jsem

součástí týmu a pomáhám
především o víkendech, kdy
chci, aby si operátoři odpoči-
nuli. Je to skvělá změna
a útěk od mých každoden-
ních činností.

Když se vrátíme zpátky
ke Sluchátku, pokud by se
někdo chtěl zapojit do va-
šeho týmu, co je k tomu
potřeba?
Už to tady myslím jednou

zaznělo, základním předpo-
kladem je komunikativnost
a chuť pracovat, ostatní už
dokážeme naučit. Na věku
ani vzdělání nám nezáleží,
pro mě je důležité, aby nová
posila zapadla do týmu a bylo
na ni spolehnutí.

Na závěr poslední otázka,
jaké máte plány do dal-
ších let?
Chceme růst do všech smě-

rů, ale toužíme zůstat pořád
menší firmou rodinného
typu. Cílem je udržet vysoký
standard poskytovaných slu-
žeb a přátelské vztahy s klien-
ty. Máme v šuplíku několik
dalších svých projektů, které
ale kvůli pandemii spí, takže
doufáme, že je budeme moci
brzy probudit. O tom si popo-
vídáme možná příště. A ještě
jeden plán – udržet Ježíška
na sluchátku a každý rok dě-
lat radost dalším a dalším dě-
tem. HAL

Ježíšek na sluchátku 2x MOJESLUCHÁTKO

Martin Stanický

Tak trochu jiné call centrum.
Pomáhají v něm i Ježíškovi
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inzerce

Opatrný optimis-
mus. Nakažených
ubylo, číslo R
spadlo pod 1.

Denní přírůstek případů ko-
ronaviru v Česku v mezitý-
denním srovnání klesl. V úte-
rý testy odhalily 21 973 naka-
žených, zhruba o 3900 méně
než před týdnem. I tak je to
ale pátý nejvyšší nárůst od za-
čátku epidemie. Počty hospi-
talizovaných s covidem zůstá-
vají nad šesti tisíci. Repro-
dukční číslo udávající rych-
lost šíření nákazy kleslo po-
prvé od konce srpna pod hod-
notu jedna. To naznačuje zpo-
malování epidemie. V denní
zprávě ke statistikám minis-
terstvo uvádí, že některá data
za úterý ukazují na zpomalo-
vání růstu virové nálože v po-
pulaci. V nemocnicích k úte-
rý bylo 6527 pacientů, v těž-
kém stavu bylo 1069 z nich.
Ačkoli je virová zátěž stále

na velmi vysokých hladi-
nách, řada indikátorů ukazu-
je na zpomalování růstu viro-
vé nálože v populaci (relativ-
ní pozitivita testů, počet a po-
díl symptomatických nákaz,
přímé příjmy nakažených
do nemocnic bez předchozí
diagnostiky apod.). Jde v tuto
chvíli spíše o stagnaci a oscila-
ci na vrcholu, nikoli ještě
o významný pokles zátěže,“
uvádí zpráva.
Mezitýdenní pokles denní-

ho počtu nových případů za-
znamenaly statistiky poprvé
po dvou měsících už v pátek
a sobotu, tehdy byl pokles asi

desetinový. V neděli a v pon-
dělí pak byly nárůsty opět vyš-
ší než ve stejné dny před týd-
nem.
Ke středě klesla také týden-

ní incidence, na 100 tisíc oby-
vatel připadá 1193 případů

za posledních sedmdní, před-
chozí den činila 1230. Nejví-
ce zasažený zůstává Olo-
moucký kraj a Zlínský kraj,
následují Jihomoravský a Mo-
ravskoslezský kraj. Šancí, jak
zmírnit nápor nakažených

na zdravotní systém, je podle
odborníků očkování. Zdravot-
níci dosud podali přes
13,5milionu dávek očkování.
Na očkování první dávkou
přišlo v úterý přes 11 600 lidí,
necelých 47 tisíc dostalo třetí

posilující dávku, zbytek dáv-
ku druhou.
Novým koronavirem se

v Česku od loňského března
prokazatelně nakazilo více
než 2,17 milionu lidí, zemře-
lo 33 186 z nich. iDNES.cz

Prezident Miloš Zeman
na zámku v Lánech přijal kan-
didátku na ministryni obrany
Janou Černochovou. Na Twit-
teru to oznámil jeho mluvčí
Jiří Ovčáček. Schůzkou s po-
slankyní a starostkou Prahy 2
pokračuje série jednání hlavy
státu s možnými členy vlády
premiéra Petra Fialy. Černo-
chová Zemana seznámila se
svou vizí pro resort obrany,
která spočívá v systematic-
kém navyšování rozpočtu
dlouhodobě podfinancované
armády, její modernizaci, ze-
fektivnění akvizičních proce-
sů a rozvoji využití moder-
ních technologií, jako jsou
drony, robotické systémy
nebo umělá inteligence.
Za další priority označila pod-
poru domácího obranného
průmyslu a prohlubování
transatlantické spolupráce.
Pokračovat chce ve spoluprá-
ci například s Izraelem. ČTK

Překonala epidemie svůj vrchol?

Černochová.
Plány obrany
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Filmový trhák
Klan Gucci prý
„připískává“ démo-
nické Lady Gaga.

Pozůstalí po italském podni-
kateli v módě Aldovi Guccim
zvažují, že podají žalobu
v souvislosti s novým filmem
Klan Gucci od amerického re-
žiséra Ridleyho Scotta.

Rodinné dědictví
Podle pozůstalých film líčí

členy jejich rodiny jako „gau-
nery a burany, kteří se nezají-
mali o svět kolem sebe“. Pří-
běh filmu podle nich „není
vůbec přesný“ a tvrdí, že tvůr-
ci s nimi nekonzultovali vy-
znění jednotlivých postav.
Dodali, že snímek je uráž-

kou jejich rodinného dědic-
tví, na kterém byla postavena
známá módní firma, jež ale
v současnosti patří francouz-
ské společnosti Kering.

Již dříve si příbuzní stěžo-
vali, že Al Pacino se vůbec ne-
podobá jejich předkovi.
Gucciovi se také ohradili pro-
ti „shovívavému vyznění“ po-
stavy Patrizie Reggianiové,
již ve snímku hraje Lady
Gaga.

Oběť machismu?
Reggianiová byla pravo-

mocně odsouzena za vraždu
svého bývaléhomanželaMau-
rizia Gucciho, který byl jed-
ním z posledních rodinných
šéfů před prodejem firmy ex-
terním investorům. Podle

nich je Reggianiová ve filmu
vykreslena jako oběť „machis-
tické kultury“, která údajně
panovala v rodině a firmě. Po-
dle Gucciů ale jejich firma
byla v 80. letech, kdy se ode-
hrává velká část děje filmu,
naopak k ženám vstřícná.

Už je na svobodě
Reggianiová byla v roce

1998 definitivně odsouzena
k 29 letům vězení za to, že si
objednala vraždu svého býva-
lého manžela. Propuštěna
byla předčasně v roce 2016
za dobré chování.
Děj hvězdně obsazeného

filmu se odehrává především
v 80. a 90. letech, kdy ve zná-
mé módní firmě probíhalo
mnoho vnitřních sporů mezi
členy rozvětvené rodiny
Gucciů. Film byl v uplynu-
lých týdnech uveden v ki-
nech v USA a dalších zemích,
a to včetně České republiky.
Minulý víkend byl v čele žeb-
říčku návštěvnosti českých
kin. ČTK

Lada Gaga uprostřed, Al Pacino zcela napravo MGM

Tmářství
Římskokatolický kněz
Paul Obayi (na fotu) pů-
sobící v Nigérii začal sbí-
rat pohanské artefakty,
které se chystali věřící
křesťané zničit. Tvrdí, že
chce uchovat kulturní dě-
dictví, avšak jeho kritici
se domnívají, že ne vždy
lze z těchto předmětů
zcela odstranit jejich nad-
přirozené vlastnosti.
Jedním z nich je akade-
mik Akin-Otiko z ústavu
pro studium Afriky na uni-
verzitě v Lagosu. ČTK

NATO na východ
Rusko bude žádat záruky,
že se NATO nebude rozšiřo-
vat dál na východ, řekl pre-
zident Vladimir Putin. Po-
dle ukrajinského ministra
zahraničí na to Moskva
nemá právo.

Budou poukázky?
Slovenská vláda schválila
návrh zákona, na jehož zá-
kladě má stát motivovat se-
niory k očkování proti one-
mocnění covid-19 poukáz-
kami v hodnotě 500 eur,
12 750 korun, na úhradu

různých služeb. Minister-
stvo financí odhadlo, že
v pětimilionové zemi tuto
možnost využije milion
lidí. Kvůli nejednotnému
postoji vládní koalice
však není jisté, zda parla-
ment předlohu schválí.
Slovensko se v EU řadí

k zemím s nejnižším podí-
lem naočkovaného obyva-
telstva.

Také mají pasy
Švédsko, které při minu-
lých vlnách epidemie ne-
moci covid-19 uplatňovalo

podstatně mírnější restrik-
ce než zbytek Evropy, zavá-
dí od včerejška očkovací
pasy. Těmi se budou mu-
set Švédové prokazovat
na veřejných akcích pořá-
daných ve vnitřních pro-
storách, kde účast přesahu-
je 100 lidí. ČTK

Krátce

Scott štve rodinu Gucci,
Al není podobný Aldovi

inzerce

EXPRESSIVEINFO
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Ve vězení strávil
39 let. Svědectví
bylo zpochybněno.

Americká spisovatelka Alice
Seboldová byla znásilněna
jako osmnáctiletá studentka
a trauma literárně zpracova-
la ve svých memoárech
Lucky.
Nyní ale došlo ke zvratu,

když byl osvobozen 61letý
Afroameričan Anthony
Broadwater, jenž se dostal do
vězení i proto, že jej Seboldo-
vá před soudem identifikova-
la, ačkoli při první policejní
identifikaci na něj neukáza-
la. „V roce 1982 jsem chtěla
spravedlnost – a ne nesprave-
dlnost. A určitě jsem nechtě-
la navždy a neodčinitelně
změnit život mladého muže
kvůli zločinu, který změnil
i můj život,“ uvedla Seboldo-
vá v prohlášení zveřejněném
agenturou AP.

Kniha Lucky, kterou Sebol-
dová o své zkušenosti napsa-
la, měla být zfilmována spo-
lečností Netflix. Ta ale od pro-
jektu ustoupila ještě před
osvobozujícím verdiktem
promuže, který v knize vystu-
puje jako zločinec.
Podle magazínu Variety

právníci najatí Netflixem po-
jali podezření, že Anthony
Broadwater nebyl odsouzen
právem. HAL a ČTK

Alice Seboldová ČTK

Pozdvižení u nádraží
Exploze na staveništi poblíž vlakového nádraží v Mnicho-
vě zranila čtyři lidi, z toho jednoho vážně. Podle bavor-
ského ministra vnitra Joachima Herrmanna vybuchla le-
tecká puma. Kvůli explozi byla pozastavena veškerá vla-
ková doprava včetně příměstské železnice S-Bahn. „Při vr-
tání na staveništi byla zasažena 250kilová letecká bomba
z druhé světové války. Trosky létaly stovky metrů,“ řekl
Herrmann listu Bild. Mnichov byl za druhé světové války
častým terčem spojeneckého bombardování, při bezmá-
la 100 náletech na něj dopadlo 27 tisíc tun leteckých
pum. Podle odhadů zhruba 2700 bomb nevybuchlo. ČTK

Od tvůrce Pána prstenů

Alice Seboldová je též autor-
ka románu Pevné pouto, kte-
rý zfilmoval Peter Jackson.

● Snímek z roku 2009 pojedná-
vá o dívce, kterou zavraždili
cestou domů ze školy. Hrají
v něm Mark Wahlberg
a Rachel Weiszová.

Zvýšit proočkovanost
a ochranu pacientů a zá-
roveň ušetřit náklady ve
veřejném zdravotnictví,
to jsou hlavní důvody,
proč stále větší počet ev-
ropských zemí povoluje
očkování v lékárnách. Ně-
kde už je to velmi tradiční
– například v Británii nebo
v Irsku se proti chřipce lidé
v lékárně nechávají očko-
vat už roky, a nejen proti
ní. Třeba právě v Irsku mo-
hou lékárníci očkovat pro-
ti zmíněné nemoci už od

roku 2011, od roku 2015
například i proti pásovému
oparu nebo pneumoko-
kům. Celkem přirozeně se
tento systém adaptoval za
koronakrize i na aplikaci
vakcinačních dávek proti
covidu, včetně těch posi-
lujících, a totéž platí pro
Británii.

Právě pandemie vedla
v poslední době k tomu,
že zákonodárci umožni-
li očkování v lékárnách
i v sousedním Polsku. Jako
první tu začaly očkovat

pobočky řetězce Dr.Max.
Ke konci října odočkovali

polští farmaceuti čtvrt mi-
lionu pacientů, z toho pří-

mo v lékárnách 100 tisíc.
Do národního očkovacího
programu se do té doby za-
pojila asi tisícovka lékáren,
přičemž oprávnění očkovat
mělo přes 7 tisíc polských
lékárníků. Samozřejmě
musejí absolvovat speciál-
ní kurs, který ale není pro
žádného lékárníka povin-
ný. „Ani mezi českými lé-
kárníky není ochota očko-
vat zdaleka stoprocentní,
na druhou stranu ale není
ani zanedbatelná – pohy-
buje se v řádu podpolo-
vičních desítek procent“,
říká šéf české sítě Dr.Max
Daniel Horák. V Česku jde
zatím o akademickou deba-
tu, protože očkování proti
jakékoliv nemoci v tuzem-
ských lékárnách zatím brá-
ní legislativa. Přesto počet
zemí, kde to jde, v Evropě
přibývá - ať už proti covi-
du nebo proti chřipce to
umožňuje už devět států.

-red-

Očkování v lékárnách?
Jinde to jde
Zřizování velkých očkovacích center
je jen jedna cesta, jak usnadnit lidem
přístup k vakcíně proti covid-19. Tou
druhou je zahušťování mapy s očkovacími
místy - třeba i v lékárnách, které jsou pro
většinu lidí snadno dostupné. U nás něco
takového ale zatím možné není.

Jako první lékárny v Polsku proti covidu začaly očkovat
pobočky sítě Dr.Max. Připravuje se tu i zákon umožňující
lékárníkům očkování proti chřipce.

Plány Netflixu
zhatil velký zvrat

PROFIMEDIA
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Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. část svíčky
2. zahradní květina
3. jeden z rodičů
4. zasklený otvor
5. tajenka

6. státní rozpočet (zast.)
7. nadzemní části bylin
8. škrabák oráče (zeměd.)
9. naříkat ách (řidč.)

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.15 Cestománie
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.06 Epicentrum
20.10 StarDance XI ... kolem do-

kola
20.15 Škoda lásky
21.15 Máte slovo sM. Jílkovou
22.15 Gejzír
22.45 Na stopě
23.10 Komisař Montalbano
00.55 AZ-kvíz
01.25 Malá farma
01.50 Bydlení je hra

16.00 Objevování světa
16.50 Industrie (12/12)
17.20 Putování po severu Indie
18.15 Herbář
18.45 Automoto svět
19.15 Cesta na Vostok
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Třicet let lady Diany (2/3)
20.55 Českem na koňském

hřbetu (13/14)
21.25 Bedekr VII
21.55 Svět v plamenech (4/7)
22.50 Svět v plamenech (5/7)
23.55 Queer: Michelle
00.25 Hříšná duše II (8/8)
01.10 Vodík versus Hindenburg
02.00 Ze zoo do zoo

15.55 KriminálkaMiami IV (21)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4164)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Pan Profesor (13)

Box. Seriál (ČR, 2021)
21.25 Svatba na první pohled II
23.00 Život ve hvězdách
23.35 KriminálkaMiami IV (20)
00.30 KriminálkaMiami IV (21)
01.30 Odložené případy VII (3)
02.10 Víkend
03.00 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (50)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Slunečná (146)

Rychlá akce. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Inkognito
22.45 Přešlapy III (1)

Seriál (ČR)
23.55 Ano, šéfe!
01.10 Policie v akci
02.10 Návrat komisařeRexeX (8)

Osamělý muž. Krimiseriál
(Rak./It., 2009)

03.10 Jake a Tlusťoch IV (16)
04.20 Policie Hamburk IX (17)

Na obě oči slepá. Krimiseriál
(N, 2015)

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 TATTOO FIXERS EXTREME
11.30 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 ÓČKO e-sport: VODA-

FONEMČR V PC HRÁCH
14.40 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.00 VÁNOČNÍ VÝHRY
18.00 ZONY UČÍ SKOKY
18.05 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 O black list fresh
22.00 TATTOO FIXERS EXTREME
22.30 O black list party

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Břežany. Zašití v zátiší
Tuto dodávku, ale i další dvě je možné
zabukovat od března dále – cena je
1990 korun za den, v letních měsících
je to ještě o 600 korun více. My jsme ji
vytáhli do malé vesnice Břežany mezi
Kralovicemi a Rakovníkem. V rámci
platformy Bezkempu jsme vybrali klid-
ný ovocný sad s připojením na elektři-
nu. Každý statek tu má velký sad a také
proto je po okolí plno rozbořených ma-
lých domků. Bývaly to sušárny ovoce,
nejen jablek, ale i meruněk, hrušek,
švestek a šípků. Ovoce se sušilo v prou-
těných koších nad pecemi. Kostel
na náměstí byl zasvěcený Kateřině, ale
bylo sucho, tak ji vyhodili a překřtili
ho na svatou Markétu. Ze dne na den.
Holt svérázný kraj! Zajeďte tam.

FOTOSTRANA

Auto s parfémem
po dřevu. V sadu,
který voní jablky

Víkend v dodávce.Naše
„chata“ respektuje přírodu
Deník Metro vyzkoušel takzvanou udržitel-
nou dodávku. Už trochu otravné slovo
„udržitelné“ ale zrovna v tomto typu cesto-
vání má svůj smysl. Půjčovna Gaia Cam-
pers nám ve své provozovně ve středočes-
ké Jíkvi zapůjčila zánovní model Terra,
který respektuje přírodu. Vážně! Velký
Ford Transit měl obytnou a kempovací
vestavbu vonící dřevem natřenou přírodní-
mi oleji, v zásobníku mycího prostředku
vedle dřezu byl ekologický výrobek, který
lze vypustit kdekoli do trávy. A toaleta –
žádná kapsle plná chemického přípravku,
jejíž obsah musíte v neděli zlikvidovat jen
v kanalizaci. Více si přečtete dole. Na stře-
še solární panely o kapacitě 2 x 100 W, ale
v podzimních dnech slunce už tolik nedá-
vá, a tak jsme se museli spolehnout spíše
na baterii. Spaní pro tři – pod velkým letiš-
těm ještě jedna skládací postel, plně vyba-
vená kuchyně s tekoucí vodou a dvěma
plynovými hořáky, lednice ukrytá v lavici,
plno přihrádek, čisté ložní prádlo a ruční-
ky v ceně. Stačilo si fakt sbalit jen kartá-
ček a trenky a vyrazit za dobrodružstvím!

TEXT A FOTO: METRO – PETR HOLEČEK

Toaleta? Pilinová!A také přírodní
„Jednou ze základních věcí, kterou jsme při přestavbě řešili,
bylo, jak nahradit běžně používané chemické toalety. Spoje-
ní cestování, pobytu v přírodě a vytváření zbytečného che-
mického odpadu se nám vždy příčilo,“ říká Honza Rychtařík.
Mimo práci pro půjčovnu Gaia Campers se zabývá ještě pře-
stavbami aut na obytňáky při NARUBY.vans a přišel s nápa-
dem využít nápadu německé firmy Trobolo. Ta vyrábí kom-
postovatelné separační toalety. Detaily vás nebudeme otravo-
vat (a to doslova), ale v podstatě počítejte s používáním pilin,
žádné chemie. A to, co na záchodě necháte, také musíte ně-
kam odnést. Je to zajímavá alternativa. Záchod je samozřej-
mě v místnosti, kde je i sprchový kout. Velký bojler zajistí do-
statek teplé vody. Pokud auto připojíte na elektřinu, můžete
využívat i klasické zásuvky s napětím 220 V.
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Když Michal Višen-
ka v roce 2009 za-
čal pracovat pod
křídly společnosti
Partners, bylo mu
21 let a o světě
financí nevěděl
téměř nic. Měl ale
velkou touhu něco
dokázat.

„Počáteční nedovednost jsem
vyrovnal nasazením,“ říkáMi-
chal Višenka. Pracoval i dva-
náct hodin denně, ve Zlíně za-
ložil první pobočku Partners
a dnes řídí jako manažer tým
dvaceti profesionálních po-
radců.
Služby finančních poradců

dnes podle něj vyhledávají

velmi často mladé rodiny. Je-
jich hlavním zadáním je tou-
ha po vlastním bydlení, a to
navzdory raketovému růstu
cen nemovitostí v posledních
letech.
„Oproti minulosti, kdy se

lidé často zajímali o jeden
konkrétní produkt, se dostá-

váme do fáze, kdy nad vlastní-
mi financemi začínají pře-
mýšlet komplexně. Souvisí to
i s tím, že vydělávají víc pe-
něz, což dovoluje daleko in-
tenzivněji pracovat s jejich
cíli, a výsledky se mohou do-
stavit relativně rychle,“ tvrdí
Michal Višenka.

Liberecká zážitkovka
Adrop.cz využívá vlnu popu-
larity trendu DIY. Na vánoční
trh uvádí novinku v podobě
KutilBoxů. Dárku, který
v sobě intenzivněji spojí pro-
žitek a vzpomínky, neboť si
ho obdarovaný musí sám vy-
robit (do it yourself, DIY).
„U klasických hmotných

dárků nám chyběla přidaná
hodnota. Přemýšleli jsme,
jak tuhle ‚nudnou‘ klasiku
spojit s nějakým zážitkem,
který přinese další vzpomín-
ky, emoce. KonceptDIY se pří-
mo nabízel. Zjistili jsme, že
v zahraniční už podobné sety

existují a je o ně zájem. Tak
jsme se pustili do výroby
vlastních prototypů,“ přibli-
žuje zrod prvních KutilBoxů
z gurmánské oblasti Rosti-
slav Peníška, jednatel zážitko-
vé společnosti Adrop.cz.
Po jasné volbě, kterou před-

stavovaly KutilBoxy napří-
klad na výrobu piva IPA, chil-
li omáček či sušeného masa,
nabídku doplnily verze s ko-
ženými výrobky, jakými jsou
třeba zápisník či pásek. Ne-
chybí ani možnost výroby
nože. „O nápady nouze určitě
není. Složitější je v praxi najít
dodavatele jednotlivých kom-

ponentů tak, aby byl obsah
kvalitní, ale zároveň jsme
mohli udržet rozumné
ceny,“ vysvětluje Peníška.

Všechny boxy vznikly nej-
prve jako prototypy, které
prošly testováním a zkouše-
ním. Na základě toho je čeka-

lo různé vylepšování obsahu.
„Samozřejmě je pro nás důle-
žitá i odezva od zákazníků,
jsme připraveni na KutilBo-
xech i dále pracovat podle je-
jich referencí,“ říká Peníška
z Adrop.cz.
Adrop.cz navíc počítá s roz-

šířením sortimentu KutilBo-
xů zaměřených více
pro ženy; vizí jsou DIY sady
na výrobu dárků z oblasti kos-
metiky, designu nebo třeba
relaxace.
Prozatím je jedničkou v do-

savadních prodejích Kutil-
Box se sadou na výrobu svrch-
ně kvašeného piva IPA.

Finanční poradce Michal Višenka MAFRA – ZDENĚK NĚMEC

DIY dárkové boxy ADROP.CZ

Koupit knížku, přečíst ji,
a když si ji nechci nechat, rov-
nou ji dát do speciální krabi-
ce na přečtenou literaturu.
Až se naplní, vyplníte formu-
lář nawebu a odešlete do Kni-
hobotu, kde knížky vystaví
do několika dnů k prodeji.
A vy jen čekáte, až vám
naúčet přijdou peníze, za kte-
ré koupíte nové tituly třeba
zase v knižním second han-
du. Tak může podle Knihobo-
tu vypadat jeden z modelů,
jak domácnosti motivovat
k cirkulaci nepotřebných
věcí.

Odkládací krabice
Pro tyto účely představil

na míru vyrobené odkládací
krabice. Jsou z recyklované le-
penky s rozměry navrženými
tak, aby se vešly do běžné
knihovny. Pohodlně se
do nich poskládá kolem
4–12 knížek. Jakmile se napl-
ní, jdou uzavřít pomocí před-
připravené lepicí pásky, kte-
rá zlepší celkové zabezpečení
obalu. Krabice ochrání kníž-
ky při přepravě kurýrním au-
tem a v ideálním případě by
měla dokázat absolvovat i ně-
kolik cyklů. Po skončení ži-
votnosti je plně recyklovatel-
ná.
V pilotním projektu bylo

zákazníkům rozposláno
5000 krabic a Knihobot je vy-
užil přímo k zabalení objed-
návky. O možnosti využít
obal jako sběrný box na vytří-
děné knihy informují natiště-
né instrukce. Ty mimo jiné
obsahují QR kód, který zákaz-
níka odkáže na webové poky-
ny, jak dát knížky zpátky
do oběhu. Lidé si následně

mohou zdarma objednat
kurýra, který naplněnou kra-
bici vyzvedne, nebo ji odnést
na některé odběrové místo
Zásilkovny.

Cirkulace knížek
„Nyní začínáme vyhodno-

covat, jak rychle a v jakémíře
se knížky v našich víceúčelo-
vých krabicích vrací. Budou
to pro nás zajímavé informa-
ce – jak dlouho krabice čeká
v knihovně na naplnění a ko-
lik knížek a jakých se nám
v ní vrátí,“ vysvětluje Kristý-
na Hladíková, marketingová
manažerka Knihobotu. „A po-
kud to bude dávat smysl, rádi
bychom do podobných kra-
bic běžně balili objednávky,
které k zákazníkům půjdou.
Ti nám v nich pakmohou vra-
cet přečtené knížky zpátky.“
Pro Knihobot je cirkulace

knížek klíčová – čím více se
jich bude vracet do oběhu,
tímpestřejší bude jeho nabíd-
ka. Jenže jak se v praxi ukazu-
je, i ti největší zastánci kniž-
ních second handů nebo an-
tikvariátů si k tomuto návy-
ku cestu teprve hledají.
Ve schopnosti vracet zboží
do oběhu je přitom pomyslné
úzké hrdlo celého cirkulární-
ho retailu.
„Z našich průzkumů vyplý-

vá, že pravidelně knížky
do oběhu zatím vrací asi jen
pětina našich zákazníků. Po-
lovina z nich tak činí jen nára-
zově,“ zmiňuje Kristýna Hla-
díková. „Přitom potenciál je
násobně vyšší. A tak musíme
hledat cesty, jak lidi motivo-
vat. Třeba tím, že jim nabíd-
neme co nejpohodlnější řeše-
ní.“

Úspěch je nutné oddřít,
říká finanční poradce

Knihobot.
Testuje

Dárek. Přicházejí KutilBoxy
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Pro spojku Kamilu Kordov-
skou bude mít dnešní úvodní
zápas českých házenkářek
namistrovství světa ve Španěl-
sku proti Německu speciální
nádech, neboť působí v bun-
desligovém celku Blom-
berg-Lippe. „Na Němky se tě-
ším nejvíc. V jejich kádru je
i několik bývalých spoluhrá-
ček nebo hráček, s kterými se
znám z ligy. Takže to bude ta-
kové specifické. V Německu
působí také Domča (Zachová)

a Verča Malá, která tammá ně-
kolik spoluhráček z Bietighei-
mu. Myslím, že by to mohla
být naše výhoda, že některé
hráčky známe,“ řekla Kordov-
ská a dodala, že věří, že Češky
mají na to, aby překvapily. Fa-
vorizované Němky by podle ní
mohly tým trenéra Jana Bašné-
ho trochu podcenit. Dalšími
soupeřkami českého týmu
v základní skupině budou Ma-
ďarky a Slovenky. Do další fáze
postoupí první tři celky. ČTK

Anketa Sportovec
roku zná své finalis-
ty za rok 2021.

Dva bývalí vítězové se dostali
do finálové desítky 63. roční-
ku ankety Sportovec roku ČR,
kterou svými hlasy v 1. kole
určili členové Klubu sportov-
ních novinářů. Na třetí prven-
ství útočí olympijský vítěz
v judu Lukáš Krpálek a ve vý-
běru je i královna z roku
2018, snowboardistka a lyžař-
ka Ester Ledecká. V desítce
jsou i další zlatí medailisté
z olympiády v Tokiu – sportov-
ní střelec Jiří Lipták, vodní sla-
lomář Jiří Prskavec a tenisový
pár Barbora Krejčíková, Kate-
řina Siniaková. Ve finále jsou
pouze tři stejní sportovci jako
loni, chybí obhájce hokejista
David Pastrňák.

Čeští sportovci prožili vel-
mi úspěšný rok. Na hrách

v Tokiu získali rekordních
11medailí, vedle toho vybojo-
vali dva tituly mistrů světa
v olympijských disciplínách,
slavili také vítězství v hokejo-
vém Stanley Cupu či na teni-
sovém grandslamu.

Zatímco ze zlatých olympij-
ských medailistů nechybí
v desítce nikdo, stříbro k po-

stupu do finálového výběru
dvěma ze čtyř sportovců ne-
stačilo. TenistkaMarkéta Von-
droušová obsadila v anketě
12. místo a vodní slalomář
Lukáš Rohan skončil osmnác-
tý. Naopak stříbrní střelec Da-
vid Kostelecký a oštěpař Ja-
kub Vadlejch mezi elitou ne-
chybějí.

Podle pravidel ankety se
páry počítají do individuální
kategorie. Poprvé v historii se
díky tomu do finále dostal je-
den sportovec jako jednotli-
vec a zároveň ve dvojici. Vítěz-
ka Roland Garros Krejčíková
figuruje ve výběru sama i spo-
lečně se Siniakovou, s níž
ve čtyřhře opanovala rovněž
pařížský grandslam, nedávný
Turnaj mistryň a především
olympijský turnaj v deblu.

Pravidla nejstarší sportovní
ankety to dovolují. V hlavní
kategorii o křišťálovou koru-
nu mohou vedle jednotlivců
soutěžit i páry. Už dvakrát ta-
kové dvojice celou anketu vy-
hrály, v obou případech to
byli sourozenci. V roce 1962
uspěli krasobruslaři Eva a Pa-
vel Romanovi, o sedmnáct let
později Jan a Jindřich Pospíši-
lové, neporazitelní mistři
v kolové.

Z loňské finálové desítky se
do užšího výběru dostali pou-
ze tři sportovci – vedle Ledec-

ké, která vybojovala dvě čtvr-
tá místa na světovém šampio-
nátu v alpském lyžování, už
jen Prskavec a biatlonistka
Markéta Davidová. Ta získala
zlato namistrovství světa a vy-
hrála úvodní závod nové sezo-
ny.

Zatímco před rokem byli
ve finále hned čtyři zástupci
kolektivních sportů, letos se
dostalo pouze na fotbalistu Pa-
trika Schicka, jenž se blýskl
při čtvrtfinálové účasti české
reprezentace na mistrovství
Evropy pěti góly. Desítka
o 12 bodů unikla šermíři Ale-
xanderu Choupenitchovi, je-
muž nestačil bronz na olym-
pijských hrách a skončil jede-
náctý. Teprve podruhé za po-
sledních 16 let a poprvé
od roku 2012 ve finálovém vý-
běru chybí trojnásobná vítěz-
ka ankety rychlobruslařka
Martina Sáblíková. V počtu
triumfů by ji letos mohl do-
rovnat judista Krpálek, zřej-
mě největší favorit. ČTK

Kordovská. Těší
se na souboje

Tenisový debl Barbora Krejčíková (vlevo) a Kateřina Siniaková ČTK

Ve 30 Kontaová
ukončila kariéru
Bývalá čtvrtá tenistka svě-
ta Johana Kontaová ukonči-
la kariéru. Mimo jiné tak
nepomůže britské repre-
zentaci v kvalifikaci příští-
ho ročníku Poháru Billie
Jean Kingové s českým tý-
mem. „Je konec, ale jsem
vděčná za všechno, co
jsem dokázala. Všechno
totiž spíš nasvědčovalo
tomu, že se v tenise nepro-
sadím,“ uvedla. Během de-

setileté profesionální ka-
riéry získala čtyři tituly
a zahrála si semifinále Aus-
tralian Open, Roland
Garros a Wimbledonu.

Musí opustit ČR
Policie nařídila předsedo-
vi běloruského fotbalové-
ho svazu Vladimiru Baza-
novovi opustit Českou re-
publiku. Bazanova v úterý
společně s manželkou za-
držela na několik hodin
Moravskoslezská cizinec-
ká policie, protože

na zápas kvalifikace mis-
trovství světa fotbalistek
v Opavě přijeli bez povole-
ní ke vstupu. Navíc poruši-
li podmínky ministerstva
zdravotnictví související
s pandemií koronaviru.
Kvalifikační utkání o po-
stup na mistrovství světa
2023 mezi Českem a Bělo-
ruskem bylo nakonec odlo-
ženo, kvůli několika pozi-
tivním testům na covid-19
v běloruském týmu. Utkání
se odehraje příští rok bě-
hem jednoho z reprezentač-
ních termínů. ČTK

Ledecká přišla o trénink
Lyžařky včetně Ester Ledecké přišly v kanadském Lake
Louise o včerejší druhý trénink na dva sjezdy Světového
poháru. Trénink byl zrušen kvůli aktuálnímu počasí a ne-
příznivé předpovědi. Rychlostní specialistky zvládly odjet
v úterý úvodní trénink, v němž byla nejrychlejší italská
hvězda Sofia Goggiaová. Ledecká, jež před dvěma lety je-
den ze sjezdů v Lake Louise vyhrála, zaznamenala čtrnác-
tý čas s odstupem 1,65 sekundy. Další trénink je napláno-
ván na čtvrtek. V zítra a sobotu by se měly jet úvodní
sjezdy olympijské sezony a v neděli superobří slalom. ČTK

Vyhraje Krpálek potřetí,
nebo Krejčíková dvakrát?

Trenérka anglických fotbalis-
tech Sarina Wiegmanová po
rekordní výhře 20:0 nad Lotyš-
skem v kvalifikaci MS prohlá-
sila, že podobné výsledky žen-
skému fotbalu škodí. Přála by
si víc vyrovnaných utkání. „Ta-
kové výsledky nejsou dobré.
Vím, že si to FIFA i UEFA uvě-
domují, a to je také dobře. Pro-
tože zápasy se skóre jako 20:0
nikomu ke zlepšení nepomo-
hou. Samozřejmě že chcete
hrát vyrovnané zápasy, a ne
zápasy jako tenhle,“ citovala
dvaapadesátiletou Nizozem-
ku agentura Reuters. ČTK

Krátce

20:0. „Taková
utkání škodí“



ZBOŽÍ NA ČESKÉM TRHU
Přesvědčte se sami v našich prodejnách nebo na eshopu levnoshop.cz

NEJLEVNĚJŠÍ

Sprchový gel
Zero Sensitive Skin,
bez parfemace
a barviv, 350 ml

Dekorativní
kosmetika
různé druhy

Keramická miska
různé druhy,
0,5 l

Dětská přikrývka
90 × 120 cm,
různé druhy

Pouze
v kamenných
prodejnách

6990

65%

běžně 199,-

UŠETŘÍTE

Paletka
očních stínů
Glow & Highlights,
různé druhy

Škrabka
na sklo
215 × 105 × 40 mm,
různé druhy

990
běžně 29,-

66%

UŠETŘÍTE

1990

90%

běžně 199,-

UŠETŘÍTE

2990
běžně 69,-

57%

UŠETŘÍTE

4990
běžně 149,-

67%

UŠETŘÍTE 2990
běžně 99,-

70%

UŠETŘÍTE

Česká Lípa | 2× Hradec Králové | Jihlava | Kladno | Liberec |
5× Praha | Plzeň | Příbram | Teplice

Další tisíce produktů za super
ceny v našich 14 prodejnách.

Česká Lípa | Hradec Králové, K. H. Máchy |
Hradec Králové, Třída E. Beneše | Jihlava |
Kladno | Liberec | Milčice | Plzeň | Praha
Lidická | Praha Prosek, vestibul metra |
Praha Starostrašnická | Příbram

Nově otevřená výdejní
místa eshopu!
Vyzvedněte na prodejně
za 19 Kč nebo zdarma při
nákupu nad 1 500 Kč.

Platnost cen a nabídky od 2. 12. do 12. 12. 2021 nebo do vyprodání zásob v prodejnách LEVNO a na eshopu levnoshop.cz.


